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Ministro Pirmininko Algirdo Butkevičiaus kalba pristatant Seimo III sesijos darbų programą 

 

Gerbiamas Seimo Pirmininke, kolegos Seimo nariai, šios plenarinės sesijos svečiai, 

Kreipiuosi į Jus norėdamas pasveikinti su naujos sesijos pradţia ir supaţindinti su darbais, kuriuos 

yra pasirengusi nuveikti Šešioliktoji Vyriausybė. Kartu noriu pasidţiaugti, kad Lietuvos 

pirmininkavimas ES Tarybai vyksta sklandţiai. Vien per pirmąjį mėnesį Lietuvos atstovai 

pirmininkavo 244-iems ES Tarybos darbo grupių posėdţiams. Liepą Briuselyje surengtos dvi 

Tarybos – Ekonomikos ir finansų reikalų bei Ţemės ūkio ir ţuvininkystės. Ekonomikos ir finansų 

reikalų taryba patvirtino teisės aktus dėl Latvijos prisijungimo prie euro zonos nuo 2014 metų 

pradţios  ir priėmė atskiroms šalims skirtas rekomendacijas, uţbaigdama 2013 m. Europos 

Semestrą. Taip pat priimta 7,3 mlrd. eurų ES 2013 m. taisomojo biudţeto dalis. Ţemės ūkio ir 

ţuvininkystės taryboje sutarta dėl Europos jūrų reikalų ir ţuvininkystės fondo. Dėl šio teisės akto 

rudenį planuojami trialogai – trišaliai ES Tarybos pirmininkės Lietuvos susitikimai su Europos 

Parlamentu (EP) bei Europos Komisija (EK). 

Liepos 8–12 dienomis Vašingtone įvyko pirmasis derybų dėl Laisvosios prekybos sutarties su 

JAV raundas, ţymintis naują Europos ir JAV prekybinių santykių etapą. Antrojo derybų raundo 

laukiama spalį, o trečiasis numatytas gruodţio mėnesį. Šiuo metu 24 darbo grupėse dirba daugiau 

nei 160 derybininkų.  

Lietuvoje jau surengta per 50 pirmininkavimo renginių – konferencijų ir seminarų, ekspertų 

susitikimų, Seimo, socialinių partnerių organizuotų renginių. Vilniuje įvyko 9 neformalūs ministrų 

susitikimai: svarbiausius savo srities klausimus aptarė sveikatos apsaugos, socialinės apsaugos ir 

darbo, aplinkos, ţemės ūkio, krašto apsaugos, uţsienio reikalų, teisingumo ir vidaus reikalų, mokslo 

bei uţ pramonę, įmones, vidaus rinką atsakingi ministrai.  

Sveikinu Lietuvos Respublikos Seimo aktyvų vaidmenį Europos Sąjungos  pirmininkavimo 

darbotvarkėje. Prieš keletą dienų baigėsi labai svarbi Tarpparlamentinė bendros uţsienio ir saugumo 

politikos bei bendros saugumo ir gynybos politikos konferencija, ateityje laukia jubiliejinis – 50-

asis – Sąjungos reikalų parlamentinių komitetų konferencijos posėdis. Seimo nariai palaiko 

glaudţius ryšius su Europos Parlamento  komitetais,  Europos Parlamento nariais ir tokiu būdu 

prisideda prie nepaprastai svarbaus ir atsakingo „trialogų“ proceso 

Jau galima fiksuoti vieną svarbesnių Lietuvos pirmininkavimo rezultatų. Nuolatinių atstovų  

komiteto lygiu per labai trumpą laiką pasiektas Tarybos sutarimas dėl ES biudţeto 2014 m. Tam 

neprireikė šaukti  atskiro ministrų susitikimo.   

Nuolatinių atstovų komitetas taip pat sutarė  dėl itin sudėtingo Viešųjų pirkimų  reformos 

paketo, kuriuo siekiama paskatinti konkurencijos, inovacijomis pagrįstos ekonomikos augimą, 

naujų darbo vietų kūrimą, racionalesnį   viešųjų finansų naudojimą.  

Komitete taip pat pasiektas galutinis sutarimas dėl 8 teisės aktų. Tarp jų – tokios ES 

daugiamečio biudţeto programos kaip „Horizontas 2020“, skirta investicijoms į mokslinius tyrimus 

ir inovacijas, „Kūrybiška Europa“, skatinanti kultūros ir audiovizualinių projektų įgyvendinimą, 

„Life“, remianti aplinkosauginius projektus, ES socialinių pokyčių ir inovacijų programa „EaSI“, 

„Muitinė 2020“, taip pat ypač aktuali Europos infrastruktūros tinklų priemonė „CEF“, daug 

prisidėsianti kuriant ES bendrąją rinką energetikos, transporto ir telekomunikacijų srityse.  

Pirmininkaujanti Lietuva  greitai sureagavo ir atkreipė valstybių narių dėmesį į Rusijos 

muitinės planus įvesti papildomas priemones veţėjams, vykdantiems TIR procedūras. Šio 

sprendimo įgyvendinimas buvo atidėtas.  

Mūsų laukia dar keturi mėnesiai intensyvaus darbo. Lietuvos pirmininkavimo darbotvarkėje – 

daugiau kaip du šimtai renginių Vilniuje ir kituose šalies miestuose, tarp kurių – 20 aukščiausio 

lygio susitikimų. Bene svarbiausias iš pastarųjų – lapkričio 28–29 dienomis Vilniuje įvyksiantis 

http://www.eu2013.lt/lt/naujienos/pranesimaispaudai/life-programa-skirta-efektyviai-aplinkos-ir-klimato-apsaugai
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trečiasis Rytų partnerystės viršūnių susitikimas, kurio metu tikimasi pasirašyti Laisvosios prekybos 

ir Asociacijos sutartį su Ukraina ir  parafuoti su kitomis Rytų Partnerystės šalimis.  

Tikiu, kad esame pasirengę ir rasime būtinus  ir teisingus sprendimus, nepaisant   tarptautinėje  

arenoje kylančių  vis naujų iššūkių. 

Pirmieji du pirmininkavimo mėnesiai parodė, kad Lietuvai sekasi pirmininkauti Europos 

Sąjungos bendrijai – operatyviai, atidţiai ir kompetentingai derinti 28 šalių narių pozicijas, ieškant 

visiems priimtino sprendimo. Prietaringi ţmonės pastuksentų į medį, kad sėkmė nenusisuktų. Tuo 

tarpu aš norėčiau kreiptis į Jus, gerbiami Seimo nariai, toliau nuosekliai palaikyti ir remti Lietuvos 

Vyriausybės pastangas sėkmingai ir rezultatyviai vykdyti Lietuvos pirmininkavimo Europos 

Sąjungos Tarybai programą.  

Tiesa, net ir pasibaigus oficialiesiems pirmininkavimo renginiams, negalėsime pamiršti darbų, 

susijusių su pirmininkavimu. Lietuva turės parengti pirmininkavimo ataskaitą, kurioje įvardinsime 

nuveiktus darbus, pasiektus tikslus. 

Beje, panašūs  klausimai – biudţetas, paskatos ekonomikos augimui, naujų darbo vietų  

kūrimas, viešųjų pirkimų pertvarka – bus ypač aktualūs ir šiandien pradedamoje formuoti  Seimo 

rudens sesijos  darbotvarkėje. Mums visiems linkiu, kad  taip pat sėkmingai atliktume vieną 

svarbiausių uţduočių – suformuoti ir patvirtinti valstybės, valstybinio socialinio draudimo biudţetus 

bei savivaldybių biudţetų svarbiausius rodiklius. Šiemet į valstybės biudţetą  turime  įsiūti  dar 

vieną kišenę –pradėti mokėti neteisėtai sumaţintus atlyginimus pareigūnams ir valstybės  

tarnautojams bei kitiems asmenis, pasiruošti  nusavintų pensijų kompensavimui.  

Fiskalinį deficitą planuojame sumaţinti iki 1,8 proc. šalies bendrojo vidaus produkto. Dalis 

maţdaug vieno mlrd. litų prognozuojamų papildomų pajamų  ir bus  skirta tarnautojų atlyginimams 

atkurti, policijai, mokykloms.  

Kartu kursime ilgalaikį pagrindą išlaikyti tvarius valstybės finansus, kad būtų vykdoma 

apdairi biudţeto politika. Seimui pateiksime Stabilizuojamosios biudţeto politikos įstatymo 

projektą ir Fiskalinės sutarties įgyvendinimo konstitucinį įstatymą. 

 Iš viso Seimui svarstyti teiksime  maţdaug 300 įstatymų paketą.  Tai yra  tąsa tų darbų, kurių 

buvo imtasi siekiant skatinti ekonomiką, verslą, efektyviau pertvarkyti energetikos sektorių,  

maţinti  išlaidas šilumai. Nauji teisės aktai padės pagrindą sveikatos prieţiūros pertvarkai,  leis 

įkvėpti daugiau gyvybės regionų verslui, skatins uţimtumą, stiprins įmonių finansinę drausmę,  

toliau retins biurokratinius suvarţymus smulkaus ir vidutinio verslo iniciatyvoms, padės siekti kitų 

šalies gerovei reikalingų tikslų.   

Vyriausybė laikysis kurso, kad krizės padarinių likvidavimas ir struktūrinės pertvarkos leistų  

uţtikrinti ekonomikos augimą, verslo atsigavimą, darbo vietų   kūrimą.   

Iš pradţių trumpai informuosiu, kokį pagreitį įgavo darbai, apie kuriuos buvo kalbėta metų 

pradţioje. Pirma, daugiabučių namų renovacija. Šis procesas įsisiūbavo visose savivaldybėse.  

BETA agentūrai (Būsto energijos taupymo agentūra) jau sunku spėti laiku įvertinti pateiktas 

paraiškas ir investicinius projektus.  Lūkuriavusios didţiųjų  miestų – Vilniaus, Kauno, Klaipėdos  

savivaldybės taip pat įsitraukia į energetinio modernizavimo eigą.    

 Nors renovacija tik  prasideda – kitais metais atnaujintus namus skaičiuosime ne dešimtimis, 

o šimtais,  akivaizdu, kad šie darbai padeda stiprėti mūsų statybų pramonei. Po pertraukos vėl 

ţenkliai pradėjo didėti statybos darbų apimtys. Antrąjį šių metų ketvirtį – 7,1 proc.    Lietuvoje 

statybos darbų per antrąjį ketvirtį daugėjo sparčiausiai Europos Sąjungoje.   

Kartais girdime nuomonių, kad investicijas veltui skiriame seniems namams, kad juos verčiau 

nugriauti, o gyventojams reikia statyti naujus ekonomiškus būstus. Noriu patikinti, kad daugiabučiai 

renovacijai atrenkami labai atsakingai – modernizuojamų pastatų sąrašuose nerasite eksploatavimo 

amţių baigiančių ar avarinių namų.    

Gali būti, kad  ateityje galėsime pereiti prie kito  modelio „nugriauti  ir pastatyti“, bet  tam 

valstybė dabar neturi lėšų. Šilumos kainų maţinimo, mokesčių naštos problemas spręsime eidami 

renovacijos, šilumos ūkio pertvarkos keliu.  
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Antra, šilumos ūkio pertvarka. Esame gerokai pasistūmėję  pertvarkydami šilumos ūkį ir 

artėjame prie tikslo – maţinti brangių dujų poreikį,  ne maţiau kaip ketvirtadaliu atpiginti šilumą 

vartotojams.  Šilumos gamybos ir tiekimo veikla  nebuvo planuojama ir koordinuojama 

nacionaliniu  lygmeniu, todėl skirtingose savivaldybėse atsirado ţenklūs efektyvumo ir šilumos 

kainos skirtumai vartotojams. Vyriausybės uţsakymu atliekamas tyrimas, kurio pagrindu bus 

parengta  Nacionalinė šilumos ūkio plėtros programa. Pagal ją kiekvienai savivaldybei bus 

nustatomi efektyviausi elektros ir šilumos gamybos sprendiniai, kad  šiluma  vartotojams būtų  

tiekiama maţiausiais kaštais. Šilumos ir elektros gamyba biokuro ir komunalinių atliekų 

kogeneracinėse  elektrinėse bus plėtojama  tik tose savivaldybėse, kuriose ji ekonomiškai  naudinga 

ir pagrįsta. Įgyvendindami pirmą pertvarkos etapą, paskelbėme nepanaudotų ES lėšų konkursą 

biokuro katilų  statybai ir šilumos trasų  atnaujinimui. 

Pakeliui į šį tikslą išsprendėme dar vieną problemą  Yra parengtas naujas biokuro prekybos  

birţoje modelis, kuris paskatins  smulkiuosius vietos  gamintojus. Jie kartu su urėdijomis turės 

vienodas sąlygas kaip ir stambieji  rinkos dalyviai. Šiuo metu daugiau kaip pusę biokuro parduoda 

vienas  tiekėjas, o tris ketvirtadalius visos rinkos uţima penki tiekėjai.  

Trečia – suskystintų gamtinių dujų importo terminalas. Terminalo statyba Klaipėdoje 

išsivadavo iš sąstingio – projekto įgyvendinimo tempai dideli, vėlavimų nėra. Antrąjį pusmetį 

Seimui bus pateikta 16 teisės aktų  – visiems rinkos dalyviams bus sukurtos aiškios teisinės, 

techninės ir ekonominės sąlygos, reikalingos efektyviam SGD naudojimui. Planuojama, kad iki šių 

metų pabaigos iš tiekėjų, kuriuos sudomino  Klaipėdos terminalas, bus atrinkti realiausi  kandidatai. 

Su jais prasidės galutinės derybos dėl palankiausių dujų tiekimo sąlygų ir galiausiai – bus 

pasirašytos sutartys.     

Kalbant apie viešojoje erdvėje sąmoningai skleidţiamus prasimanymus apie neva  

uţkulisinius sandėrius su Rusijos koncernu „Gazprom“ dėl pigesnių dujų – galiu pasakyti tik viena 

– tai įţūlus melas ir sąmoningas ţmonių  klaidinimas, uţ kurio slypi tam tikri interesai.    

Mūsų Vyriausybė  pradėjo derybas  su „Gazprom“ dėl dujų kainos atpiginimo ir kitų 

neišspręstų klausimų.  Per ketverius  ekonominės krizės - ţiauraus taupymo  metus Lietuvos  

vartotojai   palyginti su kaimyninėmis šalimis  permokėjo  beveik pustrečio milijardo litų. Ar mes 

turėtume pasakyti ţmonėms – pakentėkite dar  toliau, palaukite, kol padėtis kaip nors išsispręs?  Tai  

-  abejingumo ir bejėgiškumo pripaţinimas.  Laukti tikrai neketiname. Todėl pradėjome derybas su 

„Gazprom“, siekdami  naujos dujų kainos formulės, kuri atspindėtų pasikeitusią situaciją  rinkoje. 

Kategoriškai neigiu bet kokias kalbas apie  slaptus pokalbius, sandorius ar susitarimus. Su 

„Gazprom“ vyksta sunkios derybos III-ojo energetikos paketo rėmuose, nuolat konsultuojantis su 

Europos Sąjungos Komisijos  atstovais ir laikantis teisės aktų.    

Pereidamas prie ekonomiką skatinančių įstatymų  projekto  paketo, noriu pabrėţti, kad  

Vyriausybė deda visas pastangas, kad stiprėtų  ekonomikos atsigavimo tendencijos, ir antrasis jos 

darbo pusmetis būtų lydimas dar geresnių ekonominių rodiklių nei pirmasis. Statistika  rodo, kad 

didėja gyventojų ir verslo pasitikėjimas savo bei valstybės ekonominėmis perspektyvomis. Visi 

pasitikėjimo rodikliai dabar yra gerokai aukštesni nei praėjusių metų pabaigoje. Tai reiškia, kad ir 

ateityje galima tikėtis verslo plėtros, naujų investicijų ir darbo vietų bei gyventojų pajamų augimo.  

Per pirmąjį mūsų Vyriausybės darbo pusmetį Lietuvos ekonomikos augimas išliko vienas 

sparčiausių visoje ES –  4,2 proc., ir  šis tempas buvo  didesnis negu  praėjusių metų tą patį pusmetį. 

Gerėjant ekonominei situacijai net ir didţiausi skeptikai pripaţįsta, kad yra realu 2015 m. įsivesti 

eurą Siekiant šio tikslo bei uţtikrinant stabilų ekonomikos augimą, ir toliau sutelktai turės dirbti 

visos valdţios institucijos – Vyriausybė, Seimas ir Prezidentūra.   

Suprantama, vien didėjančiu BVP rodikliu girtis negalima. Svarbu, ką jo didėjimas duoda 

ţmonėms – ar lengviau rasti darbą, ar maţėja socialinė atskirtis, ar auga jų pajamos,  ir dar svarbiau 

– perkamoji galia.  

Pagaliau šiemet galime konstatuoti, kad pradėjo augti dirbančių ţmonių perkamoji galia, kuri 

praėjusius penkerius metus tik maţėjo. Neabejotinai tam turėjo įtakos tai, kad per pirmą šių metų 
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pusmetį darbo uţmokestis ne tik didėjo sparčiausiai per pastaruosius penkerius metus – 4,6 proc., 

bet ir pralenkė kainų augimą.  

Seimui teiksime  didelį įstatymų paketą, kurio esmė  –  stiprinti  verslo pasitikėjimo valstybės 

ekonomine politika ir savo jėgomis aplinką, skatinti investicijas. Verslui toliau bus maţinama 

administracinė našta ir perteklinės prieţiūros  procedūros, turėtų lankstesniais tapti darbo santykiai, 

padaugėti kolektyvinių sutarčių tarp darbdavių ir darbuotojų. Tai padės įgyvendinti  Seimo sesijai 

teikiami Darbo ir Civilinio kodeksų  pakeitimai.   

Investuotojai jau palankiai įvertino Teritorijų planavimo  ir Ţemės įstatymų pataisas, kurios  

leidţia realizuoti principą „nuo idėjos iki rakto“ per daug trumpesnį laiką, išvengti buvusių 

biurokratinių kliūčių. Per šį pusmetį bus parengti atitinkami teisės  aktai,  kurie uţtikrins aiškias  

miestų ir miestelių planavimo normas, sudarys visuomenei galimybes susipaţinti ir stebėti teritorijų 

planavimo  darbus elektroninėje erdvėje.      

Sieksime paspartinti ţemės grąţinimo klausimus. Piliečių nuosavybės teisių  atkūrimo 

įstatymo pataisos projekte nustatyta galimybė uţ valstybės išperkamą ţemę, turėtą mieste, atlyginti 

lygiaverčiu miško plotu.  

Toliau bus gerinama investicinė aplinka, kurios patrauklumą turėtų sustiprinti veiksmingesnę 

ir skaidresnę veiklą laisvosiose  ekonominėse zonose bei pramoniniuose parkuose  

reglamentuojantys įstatymų projektai.  

Didinant valstybės valdomų įmonių ir viešųjų įstaigų veiklos efektyvumą, rengiami įstatymų 

pakeitimai, kurie pagerins jų valdyseną. Pavyzdţiui, pradedamas realizuoti Lietuvos  oro uosto 

projektas, leisiantis įdiegti modernų valdymą, Vilniaus, Kauno ir Palangos uostų veiklos 

rentabilumą. Pradės veikti įmonė, atsakinga uţ centralizuotą valstybės turto  valdymą.    

Praktika rodo, jog neretai mūsų įstatymai taip supinti, kad sudaromos palankios sąlygos viską 

vilkinti. Tai kartais daroma skaidrumo vardan, tarsi kelis kartus apsidraudţiant, o bendras rezultatas, 

deja, daţniausiai būna nepatenkinamas. Paskui  ieškome kaltų, kodėl stringa investicijos, sėkmingai 

veikia šešėlinė darbo rinka, kodėl vėluojama efektyviai panaudoti Europos Sąjungos lėšas.  

Daug kalbame apie inovatyvių technologijų kūrimą mokslo slėniuose, technologijų parkuose, 

bet reikia išgirsti ir mokslininkų bei specialistų  nerimo balsą. Didţiulės konkurencijos  sąlygomis 

jų intelektiniai produktai – inovacijos ir technologijos –  tampa vėluojančių, painių viešųjų pirkimų 

procedūrų įkaitais. Dabartinis įstatymo antikorupcinis grieţtumas yra pasiekęs  tokį lygį, kad jo 

nepaţeidţiant beveik neįmanoma organizuoti viešuosius pirkimus. Todėl teiksime naujos redakcijos 

Viešųjų pirkimų įstatymą, kuris nesukuriant korupcijos rizikos leis paspartinti viešųjų pirkimų eigą, 

sudarys sąlygas juose dalyvauti smulkiajam ir vidutiniam verslui.  

Taip pat stiprinsime įmonių finansinę drausmę,  finansinių operacijų skaidrumą ir  

patikimumą. Tai numato  jau parengti Civilinio kodekso pakeitimai.  Sumaţės galimybių  išvengti 

mokestinių prievolių ar jas sumaţinti, bus nustatytas atsiskaitymų grynaisiais pinigais ribojimas.  

Pramonės ir eksporto plėtros tempams natūraliai šiek tiek sulėtėjus, dar svarbesnis tampa  

stebimas ekonomikos vidaus sektorių – statybos, paslaugų, prekybos –  augimas.  Bus sukurta darbo  

vietų, uţdirbama daugiau pajamų, skirtų  paslaugoms bei prekėms,  atsiras naujų paskatų  atsigauti 

kitoms verslo šakoms. Statistika jau fiksuoja  maţėjantį  bedarbių skaičių, tačiau nedarbo rodiklis 

vis dar išlieka  aukštas, ypač regionuose.  

Šiai Seimo sesijai bus  teikiamas  Uţimtumo rėmimo įstatymo pakeitimo projektas, leisiantis 

taikyti įdarbinimo, profesinio rengimo  priemones. Baigta rengti Uţimtumo didinimo 2014–2020 

programa, kurią įgyvendinti padės konkrečių veiksmų ir išlaidų planas.  

Akivaizdu, kad nedarbo  problemą turime įvertinti platesniame kontekste. Lietuvos   

pasirinktas krizės suvaldymo  modelis – mokesčių šoko terapija, dar labiau apsunkinusi verslo ir 

ţmonių galimybes atlaikyti krizę, drastiškas išlaidų karpymas socialiai paţeidţiamo visuomenės 

sluoksnio sąskaita, nuolatinė niūrių prognozių sklaida greta išaugusio nedarbo pagimdė   naują 

problemą, ypač matomą regionuose. Susiformavo labai atsargus poţiūris į verslo idėjas,  galimybes 

investuoti,  nenoras imtis iniciatyvos, laukiant, o kas bus toliau. 
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 Dar viena problema – kai kuriose  savivaldybėse dėl darbingo amţiaus ţmonių emigracijos  

įvairiems verslo gaivinimo projektams jau trūksta kvalifikuotų darbo rankų. Darbo rinkos  pateikta 

analizė leidţia daryti prielaidą, kad  nemaţai ţmonių, sumaniai įvaldė pašalpų gavimo mechanizmą 

ir nenoriai imasi  siūlomų maţiau apmokamų darbų. Juk papildomų pajamų  galima prisidurti 

nelegalaus  darbo rinkoje, kuri  itin suklestėjo per kelerius pastaruosius metus.  

Todėl  siekdami padėti regionams taikysime lanksčią ir aktyvią  uţimtumo skatinimo schemą.   

Kiekvienai savivaldybei padėsime parengti jos resursams, verslui optimalią darbo vietų kūrimo, 

investicijų skatinimo strategiją. Šie planai bus sudaromi ne sostinės kabinetuose, o glaudţiai dirbant 

su savivaldybių, verslo atstovais, vietos bendruomenėmis, kad ţodţiai – remti, skatinti, didinti, 

spartinti –  peraugtų į konkretų veiksmą. 

Pavyzdţiui, siūlysime Seimui įstatymo pataisą, kuri leistų apmokėti visą studijų kainą arba jų 

dalį tiems studentams, kurie aukštosiose mokyklose studijuoja pagal ţemės ūkiui, maisto ūkiui  ar 

kaimo plėtrai reikalingų specialybių programas. Spręsdami medikų trūkumo problemą, numatome  

formuoti valstybės uţsakymą personalo poreikiui patenkinti.  Kartu bus ieškoma formų, kaip 

įteisinti  privalomą atidirbimą.   

 

Apskritai – pradėjome  reguliuoti studentų priėmimą  orientuojantis į  valstybės poreikius –  iš 

biudţeto finansuojamos studijų vietos suskirstytos į daugiau krypčių, tikslinių vietų. Tai uţtikrino 

priėmimą į ţemės ūkio, sporto trenerių, visuomenės sveikatos, visuomenės saugos ir kai kurias kitas 

studijų programas. 

 

Įgyvendindami regionų politiką, sieksime maţinti ekonominius ir socialinius vystymosi 

skirtumus tarp atskirų vietovių, skatinsime plėtrą tikslinėse teritorijose. Ypatingas dėmesys  

skiriamas teritorinei socialinei sanglaudai tarp regionų. Šiam tikslui tarnauja – uţimtumo 

skatinimas, regioninių centrų gyvenamosios ir investicinės aplinkos gerinimas, stipresnė finansinė  

parama vietos iniciatyvoms iš ES struktūrinių fondų ir biudţeto, tobulesnis regioninės plėtros 

planavimas. 

Šiais mokslo metais  pristabdėme maţakomplekčių  kaimo mokyklų naikinimą – nuo 

uţdarymo išgelbėta apie pusantro šimto mokyklų.  Nors šiemet  tradiciškai sumaţėjo  mokinių,  lėšų 

švietimui nemaţinsime. Tas priedas – 67 mln. litų, iš kurių  apie 27 mln. litų atiteks maţoms kaimo 

ir miestelių mokykloms. Siūlome dar 10 procentų  padidinti mokinio krepšelį Pietryčių Lietuvos 

lietuviškoms mokykloms, ir sulyginti jį su tautinių mokyklų krepšeliu.  

Seimo rudens sesijai teikiame  įstatymų projektai, kurie padės įgyvendinti sveikatos prieţiūros 

sistemos  pertvarką, kad būtų sukurtos teisinės ir finansinės prielaidos gerinti sveikatos prieţiūros 

paslaugų kokybę ir prieinamumą  pacientams. Šiuo metu jau yra atlikta detali visos sveikatos 

prieţiūros sistemos analizė, identifikuotos  sveikatos sektoriaus problemos ir   pradedamos pirmos 

pertvarkos. Siekiant efektyviau gydyti ligas, sukeliančias ankstyvas mirtis  ar ilgalaikį 

nedarbingumą, nuspręsta visas ligonines – universitetų, respublikines, regionų ir savivaldybių – 

suvienyti į funkcinius susivienijimus- klasterius. Tai sudarys sąlygas kuo skubiau suteikti reikalingą 

pagalbą. Pavyzdţiui, sudėtinga operacija bus atliekama aukščiausio lygio gydymo centre  Vilniuje 

ar Kaune, o toliau  paciento gydymas tęsiamas antrinio lygio  sveikatos paslaugas  teikiančioje 

ligoninėje, arčiau jo namų.    Taip bus garantuotas efektyvus ligoninių resursų panaudojimas, 

tolygesnis  lėšų ir medicininės aparatūros paskirstymas, ligoninių bendradarbiavimas.  

Nuo rugsėjo 1 d. tokie klasteriai  jau pradėti  steigti penkiose srityse – širdies kraujagyslių, 

neurologijos, traumų ir ūmių mirčių, onkologijos bei neonatologijos (naujagimių sveikatos 

prieţiūros). Patvirtinti nauji kompensuojamųjų vaistinių preparatų ir medicinos pagalbos priemonių 

kainynai. Po derybų  su vaistų gamintojais  kainos vidutiniškai  sumaţėjo dešimtadaliu.  

Kiekvienas pacientas, kuris gydėsi ligoninėje, nuo rugpjūčio 1d. jau gali gauti išsamią 

informaciją, kiek Privalomojo sveikatos draudimo fondo lėšų sumokėta uţ jam suteiktas paslaugas, 

tyrimus,  paskirtus vaistus ir medicinos pagalbos priemones.   
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Tai tik didelės pertvarkos sveikatos prieţiūros sistemoje pradţia. Seimui bus  pateikti  

įstatymų projektai, kurie suteiktų  daugiau teisių savivaldybėms steigiant  naujas gydymo įstaigas, 

optimizuojant jų tinklą, kad šeimos  gydytojas, gydymo paslaugos būtų lengviau pasiekiamos 

gyventojams.    

Planuojame padidinti piniginės socialinės paramos nepasiturintiems gyventojams taiklumą ir 

veiksmingumą. Paramos teikimas bus patikėtas savivaldybėms, kurios turi tiksliausią informaciją 

apie savo ţmonių socialines problemas, gyvenimo sąlygas. 

 Gerbiami Seimo nariai,  

Šiemet Lietuva sėkmingai baigė beveik devynerius metus trukusią didţiausią ir pirmą 

savarankišką karinę misiją – vadovavimą  NATO tarptautinių saugumo pajėgų Goro provincijos 

atkūrimo grupei  Afganistane. Čia tarnavę daugiau kaip pustrečio tūkstančio karių uţtikrino 

provincijos saugumą ir teikė  paramą įgyvendinant vystomojo bendradarbiavimo projektus.  Mūsų 

kariai  padėjo mokytis gyventi taikoje ir įgijo neįkainojamos patirties, kuri pravers rengiantis 

valstybės gynybai ir veikiant kartu su sąjungininkais. Įvykdţiusi šią uţduotį Afganistane, Lietuva 

sustiprino  savo karinį dalyvavimą ES karinėse misijose.  

Seimui pateiktas atnaujintos krašto apsaugos sistemos plėtros 2012-2023 m. programos 

projektas. Jame įtvirtintos šiai plėtrai reikalingo finansavimo laipsniško didinimo gairės. Siekiame, 

kad 2015m. būtų priartėta prie ikikrizinio finansavimo lygio, o 2016 m.  –  iki 1 (vieno) procento  

nuo bendrojo vidaus produkto.    

Savo ţodţių pabaigai neatsitiktinai pasirinkau krašto apsaugą. Parlamentinės partijos buvo 

pasirašiusios susitarimą krašto apsaugos finansavimui skirti 2 proc. BVP. Nors šis finansavimo 

dydis niekada nebuvo pasiektas, bet  sutarimas  pagrindiniais  gynybos klausimais  padėjo  pasiekti  

įspūdingą  visos sistemos paţangą.    

Linkėdamas visiems daugiau  sutarti ir kitose srityse, dėkoju uţ dėmesį. Ačiū.   

 


